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В статье анализируются повести советской писательницы С. И. Фингарет «Демка – 

камнерез владимирский», «Богат и славен город Москва», имеющие ярко выраженное 
идейно-тематическое, композиционное сходство. Автор стремится красочно пред-
ставить юному читателю древнерусскую историю, популизирует лучшие достижения 
православных государств Киевской и Московской Руси, уделяя особое внимание труду 
ремесленников: зодчих, иконописцев, ювелиров. В книгах С. И. Фингарет, являющихся 
увлекательным чтением для юношества, оживает память о древнерусской культуре.

Ключевые слова: С. И. Фингарет, «Демка – камнерез владимирский», «Богат и славен 
город Москва», древнерусская история, Андрей Боголюбский, Иван Берладник, князь 
Василий Дмитриевич, приключения, герои-дети, ремесло. 
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E. Shcherbakova
The stories «Demka - stonecutter from Vladimir», «Rich and glorious 

city of Moscow» by S. I. Fingaret as the memory of the old 
Russian culture
The author analyzes the stories by the Soviet writer S. I. Fingered “Demka – stonecutter 

from Vladimir”, “Rich and glorious city of Moscow” which have a pronounced ideological-
thematic and compositional similarities. The author seeks to vividly represent the ancient 
history so that the young reader would understand it. She makes popular the best achievements 
of Orthodox States of Kiev and Moscow Russia, with special attention to the work of the 
craftsmen: architects, icon-painters, jewelers. In her books S. I. Fingeret revives the memory of 
ancient Russian culture.

Key words: S. I. Fingeret, “Demka – stonecutter from Vladimir”, “Rich and glorious city of 
Moscow”, the old Russian history, Andrei Bogolyubsky, Ivan Bereznik, Prince Vasily Dmitrievich, 
adventure, heroes, children, craft.
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